

Genre, propriété foncière & Gender, Land & développement durable Sustainable Development

Conférence internationale du 5 juin 2014
Université de Berne, Uni S, Schanzeneckstrasse 1, Berne

International Conference, 5th of June 2014

University of Berne, Uni S, Schanzeneckstrasse 1, Berne

Pressure on land is growing. In many rural societies, land is the basis of food security, water, wellbeing and sustainable livelihoods. Therefore, land is a key issue for poverty reduction and sustainable development. However, access to, and ownership of land is closely linked to gender. Women's access is often severely restricted, with only a fifth of all landholders worldwide being a woman. Efforts to achieve gender equality in land issues through development cooperation have only had a modest impact so far. Therefore, an active exchange among different stakeholders, researchers, policy makers and practitioners has become more important than ever.

This international conference is organised by the Swiss Agency for Development and Cooperation (SDC) and the Interdisciplinary Centre for Gender Studies of the University of Berne (ICFG).

What is the link between gender, land and sustainable development?

Why is it so important to address gender and land issues in development cooperation activities in the context of food security, climate change, water and resource conflicts?

How are these issues linked to the current debates in the context of the post-2015 agenda for sustainable development?

These questions will be highlighted in two keynote speeches and four different workshops.

Keynote speeches

Sabine Pallas, Programme Officer, Women's Land Rights and Resource Mobilisation at International Land Coalition ILC, Rome

Marie Monimart, Rural Sociologist and Fellow Researcher at the International Institute for Environment and Development IIED, London

La pression sur la propriété foncière est croissante. Dans de nombreuses sociétés rurales, la propriété foncière est la base même de la sécurité alimentaire, de l'eau, du bien-être et des moyens de subsistance durable. Ainsi, la propriété foncière est un sujet clé pour la réduction de la pauvreté et le développement durable. Néanmoins, l'accès à la terre et l'exercice de la propriété sont intimement liés au genre. L'accès des femmes est souvent sévèrement limité et celles-ci ne constituent qu'un cinquième des propriétaires fonciers dans le monde. Les efforts pour atteindre une égalité des sexes dans les questions foncières par la coopération au développement n'ont eu qu'un impact modeste pour l'instant. Ainsi, un échange actif entre les divers acteurs, chercheurs, décideurs et praticiens est devenu aujourd'hui un enjeu crucial.

Cette conférence internationale est organisée par la Direction du développement et de la coopération (DDC) et le Centre interdisciplinaire d'études genre de l'université de Berne (CIEG).

Quel est le lien entre le genre, la propriété foncière et le développement durable?

Pourquoi est-il si important de traiter les questions de genre et de propriété foncière dans les activités de coopération au développement, dans le contexte de la sécurité alimentaire, du changement climatique, de l'eau et des conflits concernant les ressources?

Quel est le lien entre ces questions et les débats actuels dans le contexte de l'agenda post-2015 pour le développement durable?

Ces questions seront soulevées dans deux allocutions principales et quatre ateliers.

Allocutions principales

Sabine Pallas, Responsable de programme, Droit fonciers des femmes et mobilisation des ressources auprès de l'International Land Coalition ILC, Rome

Marie Monimart, Sociologue rurale et chercheuse à l'International Institut for Environment and Development IIED, Londres

Programme

Thursday, 5th of June 2014

8.45 – 9.15 a.m. Arrival, Coffee

9.15 – 9.30 a.m. Welcome speech

Willi Graf, Deputy Head of Corporate Domain of Regional Cooperation, Swiss Agency for Development and Cooperation SDC

9.30 – 10.30 a.m. Keynote 1

Women's Land Rights: the key to sustainable development

Sabine Pallas, Programme Officer Women's Land Rights and Resource Mobilisation, International Land Coalition ILC

10.30 – 11 a.m. Morning Break

11 – 12 a.m. Keynote 2

Gender, land grabbing and the seizure of pastoral areas: a threat to livelihoods and food security in the Sahel. The case of Niger.

Marie Monimart, Rural Sociologist and Fellow Researcher, International Institute for Environment and Development IIED

12 a.m. – 1.15 p.m. Communication Lunch

1.15 – 2.30 p.m. Workshop Session 1

1. Gender & Food Security (Languages: English / French)

Marie Monimart, International Institute for Environment and Development IIED
Tina Goethe, Bread for All

2. Gender & Climate Change (Language: English)

Lorena Aguilar, International Union for Conservation of Nature IUCN
Patrick Sieber, Swiss Agency for Development and Cooperation SDC

3. Gender & Water (Language: English)

Sascha Gabizon, Women in Europe for a Common Future WECF and Women's Major Group WMG
Nathalie Rizzotti, Swiss Agency for Development and Cooperation SDC

4. Gender & Resource Conflicts (Language: English)

Silja Halle, United Nations Environment Programme UNEP
Annemarie Sançar, Center for Peacebuilding KOFF, Swisspeace

Programme

Jeudi 5 juin 2014

8h45 – 9h15 Accueil des participants, café

9h15 – 9h30 Discours de bienvenue

Willi Graf, Directeur-adjoint du domaine de la coopération régionale, Direction du développement et de la coopération DDC

9h30 – 10h30 Allocution 1

Les droits fonciers de la femme: la clé du développement durable

Sabine Pallas, Responsable de programme, Droit fonciers des femmes et mobilisation des ressources auprès de l'International Land Coalition ILC

10h30 – 11h Pause

11h – midi Allocution 2

Genre face à la mainmise sur la terre et les espaces pastoraux. Une menace pour la sécurité alimentaire des ménages ruraux sahéliens - le cas du Niger

Marie Monimart, Sociologue rurale et chercheuse à l'International Institute for Environment and Development IIED

Midi – 13h15 Déjeuner de discussion

13h15 – 14h30 Ateliers, session 1

1. Genre & sécurité alimentaire (Langues: anglais / français)

Marie Monimart, International Institute for Environment and Development IIED
Tina Goethe, Pain pour le prochain

2. Genre & changement climatique (Langue: anglais)

Lorena Aguilar, Union internationale pour la conservation de la nature UICN
Patrick Sieber, Direction du développement et de la coopération DDC

3. Genre & eau (Langue: anglais)

Sascha Gabizon, Women in Europe for a Common Future WECF et Women's Major Group WMG
Nathalie Rizzotti, Direction du développement et de la coopération DDC

4. Genre & conflits liés aux ressources (Langue: anglais)

Silja Halle, Programme des Nations Unies pour l'environnement PNUE
Annemarie Sançar, Centre pour la promotion de la paix KOFF, Swisspeace

2.30 – 2.45 p.m. Afternoon Break

14h30 – 14h45 Pause

2.45 – 4 p.m. Workshop Session 2

1. **Gender & Food Security** (Language: English)
2. **Gender & Climate Change** (Languages: English / French)
3. **Gender & Water** (Language: English)
4. **Gender & Resource Conflicts** (Language: English)

14h45 – 16h Ateliers, session 2

1. **Genre & sécurité alimentaire** (Langue: anglais)
2. **Genre & changement climatique** (Langues: anglais / français)
3. **Genre & eau** (Langue: anglais)
4. **Genre & conflits liés aux ressources** (Langue: anglais)

4 – 4.30 p.m. Afternoon Break

16h – 16h30 Pause

4.30 – 5.45 p.m. Panel Discussion

Gender, Land and Sustainable Development from Southern and Northern Perspectives in the Context of the post-2015 Development Agenda

Sascha Gabizon, Women in Europe for a Common Future WECF and Women's Major Group WMG

Tina Goethe, Bread for All

Yvonne Koller Renggli, Swiss Union of Farmer and Rural women

José Luis Pereira Ossio, Swiss Agency for Development and Cooperation SDC, Bolivia

Facilitator: Sabin Bieri, Center for Development and Environment CDE, University of Berne

16h30 – 17h45 Débat

Genre, terrain et développement durable du point de vue du Sud et du Nord dans le contexte de l'agenda du développement post-2015

Sascha Gabizon, Women in Europe for a Common Future WECF et Women's Major Group WMG

Tina Goethe, Pain pour le Prochain

Yvonne Koller Renggli, Union suisse des paysannes et des femmes rurales

José Luis Pereira Ossio, Direction du développement et de la coopération DDC, Bolivie

Modératrice: Sabin Bieri, Centre pour le développement et l'environnement CDE, Université de Berne

5.45 – 6.30 p.m. Reception

17h45 – 18h30 Apéritif dînatoire

Conference languages: English / French

Registration: Please register until 15th of May 2014 here:
www.izfg.unibe.ch/content/aktuell/index_ger.html, no fee

Langues de la conférence: anglais / français

Inscription: Merci de vous inscrire jusqu'au 15 mai 2014 ici:
www.izfg.unibe.ch/content/aktuell/index_ger.html, gratuit